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Energiatõhususe probleemide ja selle saavutamise vahendite kindlakstegemine: 

esimene kohtumine – nädalavahetus Brüsselis 

 

Äsja lõppes Euroopa kodanike energiatõhususe paneelarutelu esimene kohtumine – nädalavahetus 

Brüsselis. 150 juhuslikult valitud kodanikku, kellest mõned reisisid kuni 24 tundi, tulid kokku ja 

arutasid energiatõhususega seotud probleeme ja vahendeid selle saavutamiseks ning panid aluse 

kahele järgmisele kohtumisele.  

 

Kohtumisel oli kaks eesmärki: teha kindlaks peamised probleemid ja võimalikud vahendid 

energiatõhususe saavutamiseks. See koosnes neljast osast, mis keskendusid järgmisele: 

 

- I osa: osalejad tutvuvad üksteisega; 

- II osa: ühise arusaama tugevdamine energiasüsteemist ja selle erinevate osalejate 

vahelistest ühendustest; 

- III osa: energiatõhususe peamiste probleemide ja selle saavutamise vahendite 

kindlakstegemine; 

- IV osa: kõige asjakohasemate energiatõhususe saavutamise vahendite ja järgmisteks 

istungiteks vajalike teadmiste esile toomine. 

 

Osalejad käsitlesid mitmesuguseid aspekte, sealhulgas rahalisi piiranguid, ebapiisavat taristut ja 

bürokraatiat. 
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1. päev – täiskogu 

istung 
 

Demokraatia- ja demograafiaküsimuste 

asepresidendi Dubravka Šuica 

tervitussõnad: „Soovime kuulda teie 

seisukohti ja oleme kindlalt otsustanud 

neid arvesse võtta“ 

 

Teabevahetuse peadirektoraadi 

peadirektori Dana Spinanti ja 

asepresident Dubravka Šuica kabineti 

juhataja Colin Scicluna ühine intervjuu  

 

Eksperdid selgitasid, et energiatõhusus 

tähendab samade tulemuste saavutamist 

vähema energiaga, lihtsustades 

energiasüsteemi keerukust, tegureid ja 

dünaamikat. 

 

Paneeli volitusi ja ülesandeid selgitati 

põhjalikult: anda panus Euroopa 

Komisjoni töösse seoses energiatõhususe 

esikohale seadmise põhimõttega ning 

koguda osalejatelt konkreetseid 

soovitusi. 

2. päev – 

töörühmad 
 

Osalejad jagunesid töörühmadesse, kus 

nad arutlesid oma energiatarbimise ja -

tootmise üle. Iga rühm koostas nn 

visuaalse kaardi energiasüsteemist, 

selles osalejatest ja dünaamikast, et 

teha kindlaks peamised 

energiatõhususega seotud probleemid. 

 

Nende probleemide seast valiti igas 

rühmas arutelu- ja hääletusprotsessi 

kaudu välja energiatõhususe takistused. 

Osalejate mitmekesisus rikastas 

arutelusid, tagades eri seisukohtade 

esindatuse igas töörühmas. Igas 

töörühmas osalesid kuni viie eri keele 

esindajad.  

3. päev – täiskogu istung  
 

Pärast terve päeva kestnud arutelusid ja ministrite nõukogu eesistujariigi Belgia korraldatud 

õhtust kokteiliüritust tehisintellekti teemalise Belgia kodanike paneelarutelu osalejatega oli 

pühapäevasel täiskogu istungil endiselt tunda positiivset energiat. Sellel istungil tutvustas iga 

töörühma esindaja peamisi tuvastatud probleeme. Üks esindaja igast rühmast tutvustas 

peamist probleemi tõhusa energiasüsteemi saavutamisel. 

 

Tagasiside arutamine täiskogu istungil 

Eksperdid ja teised osalejad arutlesid leitud takistuste üle. Nad esitasid mitmeid argumente, 

keskendudes kolmele peamisele energiatõhususe saavutamise sektorile: transport, hooned ja 

tööstus. Arutelude kvaliteeti peeti väga kõrgeks. 

  

 

  

  

 

1. istung: päevade kaupa 
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1. istungi päevakava 
 

1. päev 

12.30  

15.00 

Demokraatia- ja demograafiaküsimuste asepresidendi Dubravka Šuica 

saabumine, lõuna ning tervitus- ja avasõnad. 

15.00  

17.00 

Tutvustusring: osalejad tutvuvad üksteisega 

Paneeli ülesanne: mis, miks ja kuidas?  

Paneelarutelust arusaamine 

Kohvipaus 

17.00  

18.45 

Teadmuskomitee käsitlus energiatõhususest 

Aruteludeks valmistumine 

Paus 

18.45 

20.00 

Kokteiliõhtusöök Charlemagne’i fuajees 

 

2. päev 

9.00  

11.00 

I osa: sina, mina ja energiatõhusus 

Kohvipaus 

11.00  

14.00 

II osa: energiatõhususe süsteemi ja selle osalejate kaardistamine  

Lõunapaus  

14.00 

16.00 

III osa: energiatõhususe takistused ja selle saavutamise vahendid 

Kohvipaus 

16.00 

18.00 

IV osa: vajalike teadmiste prioriseerimine ja kogumine 

 

 

Õhtu: ühine koosviibimine Belgia kodanike paneelarutelu osalejatega ja õhtusöök restoranis Albert, 

Mont des Arts 28, 1000 (Brüssel) 

 

3. päev 

9.30 

9.55 

Kokkuvõte varasematest istungipäevadest 

 

9.55 

12.05 

Arvamusvahetus paneelarutelude liikmete, teadmuskomitee liikmete ja Euroopa 

Komisjoni ametnike vahel  

Kohvipaus 
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12.05 

13.15 

Teabevahetusstrateegia ja platvormi Hyperfair tutvustus 

13.15  

14.00 

Kokkuvõte ja järgmised sammud 

Lõunasöögipakkide jagamine 

 

 

Küsimused ja vastused Eestist pärit Betinaga (19)  

Miks on Sinu arvates 

oluline selles 

paneelarutelus 

osaleda?  
 

„Komisjoni liikmed rõhutasid 

täiskogu istungil, et noored 

esindavad tulevikku. Kuigi mul 

ei ole maja, autot ega 

pesumasinat, on see teave 

meie jaoks siiski asjakohane. 

Saame jagada oma seisukohti 

ja käsitleda konkreetselt meid 

huvitavaid küsimusi. Võtame 

arvesse ka tulevasi põlvkondi – 

teeme jõupingutusi ka nende 

jaoks. Oleks huvitav teada, kas 

meie ideed jõuavad 

komisjonini ja kas neid ka 

arvesse võetakse. Meie 

paneelarutelu põhiteema oli 

energiakasutuse läbipaistvus. 

Loodan, et sellele pööratakse 

tähelepanu, sest üksikasjalik 

teave võimaldab inimestel 

teha teadlikumaid otsuseid.“ 

Mida ootad järgmisel 

istungilt? 
 

„Energiatõhusus on minu jaoks 

väga oluline, sest nagu me 

teame, on kliimamuutused 

olnud juba pikka aega pakiline 

ning keerukas probleem. 

Hindan seda, kuidas see 

paneelarutelu võimaldab meil 

keskenduda konkreetsetele 

teemadele (nagu energia) 

väiksemates rühmades, 

võimaldades probleemi 

üksikasjalikumalt uurida. 

Hindan väga ka vestlusi 

ekspertidega, kes ei ole 

igapäevaelus alati 

kättesaadavad (ja ma ei pea 

silmas Google’i pakutavaid 

võimalusi). See tagab selle, et 

me ei jäta tähelepanuta 

üksikasju ja oskame sõnastada 

komisjonile mõeldud praktilisi 

soovitusi.“ 

Mis oli 

nädalavahetuse 

tipphetk?  
 

„See on olnud imeline 
nädalavahetus.  
Ma arvan, et visuaalne 
kaardistamine oli väga kasulik, 
sest see võimaldab probleeme 
või plaane omavahel ühendada 
ja neid selgelt näha. 
Minu arvates oli armas, et 
laupäeva esimeses pooles 
tutvustasime oma naabrit, 
mitte iseennast. Ma arvan, et 
see ühendas meid rohkem ja 
muutis meid üksteise suhtes 
avatumaks ning mõistvamaks. 

Olen väga tänulik selle 
paneelarutelu eest, sest ka 
ülikoolis räägime inimeste 
kaasamisest demokraatia 
kujundamisse ning on väga hea 
näha, et see ei ole mitte ainult 
teooria, vaid rakendub ka 
praktikas.“  

 

 

Ekspertide sõnavõtud täiskogu istungil 

Yves Marignac, ühenduse négaWatt 

energeetikaekspert ja vanemnõunik 

(Prantsusmaa) 

Arianna Vitali Roscini, energia säästmise 

koalitsiooni peasekretär (Itaalia)  

Camille Defard, Jacques Delorsi 

energiakeskuse juhataja (Prantsusmaa)  

Claudia Canevari, energeetika peadirektoraadi 

energiatõhususe, poliitika ja rahastamise 

üksuse juhataja (Euroopa Komisjon) 
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Jan Rosenow, õigusloomeabi projekti Euroopa 

programmide juhataja (Saksamaa) 

Claire Roumet, ELi poliitika ja strateegilised 

partnerlused, Energy Cities (Prantsusmaa) 

Reinhard Six, sõltumatu konsultant, 

energiatõhususe rahastamise ekspert 

(Saksamaa)  

 

 

 Kahe täiskogu istungil osalenud eksperdi 

seisukohad 

Camille Defard 

„ELil on tehnilised vahendid liikmesriikide 

koolitamiseks ja nende probleemidega 

tegelemiseks. Energiatõhusus nõuab 

märkimisväärseid investeeringuid, kuid kõigil 

liikmesriikidel ei ole ühesugust 

investeerimissuutlikkust. Euroopa rahalised 

vahendid on kättesaadavad eelkõige pärast 

COVID-19 kriisi käivitatud Euroopa tasandi 

programmi „Plan de Relance“ kaudu, et 

võrdsustada liikmesriikide võimalusi neid 

kohustuslikke eeskirju kohaldada. 

“ 

Claudia Canevari  

„Energia on üks jagatud pädevusega 

poliitikavaldkondi, mis tähendab, et selle eest 

vastutavad nii EL kui ka liikmesriigid. Liikmesriigid 

võivad õigusakte vastu võtta ka riigi tasandil. Euroopa 

Liit võtab vastu ka direktiive, mida liikmesriikide 

seadusandjad peavad üle võtma ja seega ka 

kohandama. Euroopa Komisjon teeb energiapoliitika 

valdkonnas ettepanekuid, kuid seadusandlikud otsused 

teevad Euroopa Parlament ja Euroopa Liidu Nõukogu. 

Esimene energiatõhususe direktiiv pärineb 

2012. aastast ning seda muudeti 2018. ja 2023. aastal, 

et saavutada kliimaeesmärgid. See direktiiv hõlmab 

kõiki majandussektoreid, sealhulgas hooneid, tööstust 

ja avalikku sektorit...“ 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Oluline teave kodanike kaasamisplatvormi kohta 

  

„Raskemate, suuremate ja 
suure kütusekuluga 

linnamaasturitega seotud 
piirangud või nende 
keelustamine tiheda 

 

„Vähendada autoliiklust, luues 
jalakäijasõbralikumad ja 
rahulikumad tänavad ja 
ruumid, ning vähendada 

drastiliselt betooni kasutamist 

 

„Kehtestada arukate arvestite 
kohustusliku paigaldamise 

nõue. Vanad energiaarvestid 
pakuvad ainult öö- ja 

päevatariife. Uued arukad 

Reedese täiskogu istungi salvestuste vaatamiseks klõpsake siin. 

Klõpsake siin, et vaadata pühapäevase täiskogu istungi 

salvestust. 

https://webcast.ec.europa.eu/european-citizens-panel-on-energy-efficiency-plenary-2024-02-23
https://webcast.ec.europa.eu/european-citizens-panel-on-energy-efficiency-plenary-2024-02-25
https://webcast.ec.europa.eu/european-citizens-panel-on-energy-efficiency-plenary-2024-02-25
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asustusega 
linnapiirkondades.“  

 
„Vajame avatud ja 

lugupidavat arutelu kõigil 
tasanditel (kohalikul, riiklikul 
ja Euroopa tasandil) selle üle, 

kuidas neid eesmärke 
saavutada ilma kedagi kõrvale 

jätmata.“  
  

 

linnatänavatel ja aladel. Selle 
asemel tuleks külvata muru ja 
istutada puid, et vähendada 

linnade soojenemist ja 
vähendada sõltuvust 

jahutusseadmetest, eriti 
suvel.“  

  
  

 

arvestid saavad anda reaalajas 
teavet energiatariifide/-

hindade kohta, mis võimaldab 
tarbijatel otsustada, kas 

elektri kasutamine on kallis 
või odav. Teoreetiliselt peaks 

see tasandama nõudluse 
kõverat ja seega vähendama 

sõltuvust tippkoormust 
katvatest elektrijaamadest.“ 

 

 

 

 

 

Nädalavahetus Sylvain Mazase vaatevinklist  
 

 

 
Sylvain Mazas tutvustas arutelude arengut graafiliselt. Eespool on esitatud ülevaade tema tööst, mis 

näitab, kuidas ta täiskogu istungit visuaalselt ja kaasahaaravalt kajastas, rikastades oluliselt istungi 

dünaamikat. 

 

Meeldetuletus: kõigi kolme istungi eesmärgid 
 

• 1. istung: 23.–25. veebruar 2024 – kodanike kogemused energiatõhususega ja millised on 

nende arvates kogu energiasüsteemi peamised probleemid.  

• 2. istung: 15.–17. märts 2024 – probleemidele lahenduste leidmine  

• 3. istung: 12.–14. aprill 2024 – soovituste konsolideerimine, arutamine ja heakskiitmine 

Tutvuge kodanike kaasamisplatvormiga  

https://citizens.ec.europa.eu/index_et#paragraph_355
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